
    
 

 

Protokół nr 37 
z sesji Rady Gminy Sulików 

odbytej w dniu 29 marca 2006r. o godz. 12.00 w Urzędzie Gminy Sulików. 
 
 
       Sesji przewodniczył Franciszek Fleszar – Przewodniczący Rady Gminy. 
Przewodniczący powitał wszystkich obecnych, a wśród nich zaproszonych gości : 
� Panią Bogumiłę Turzańską – Chrobak, Wiceprezes Wojewódzkiego Funduszu 
Ochrony    
   Środowiska i Gospodarki Wodnej we Wrocławiu. 
� Pana Zbigniewa Mireckiego i Panią Kornelię Celer – przedstawicieli WFOŚiGW 
zarazem    
  koordynatorów projektu „Czerwona Woda”. 
� Pana Andrzeja Baczmańskiego – Dyrektora firmy ESKO w Zielonej Górze. 
� Pana Janusza Grzeszczuka  – Dyrektora Biura Związku Gmin Ziemi Zgorzeleckiej. 
� Panią Elżbietę Mochalską – przedstawiciela  Wydziału Budownictwa i Środowiska     
  Starostwa Powiatowego w Zgorzelcu. 
� Pana Kazimierza Janika – Wójta Gminy Zgorzelec. 
� Pana Józefa Telegę – Wójta Gminy Platerówka. 
� Pana Józefa Brukowskiego – Przewodniczącego Rady Gminy Paleterówka oraz 
radnych Rady Gminy Platerówka.  
Na podstawie listy obecności radnych Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że na 
ogólna liczbę 15 radnych, w sesji uczestniczy 12 radnych, co stanowi kworum przy 
którym Rada Gminy może obradować i podejmować uchwały (listy obecności 
zał.1,2,3) 
Nieobecni byli radni Tadeusz Szczęch, Dariusz Kryński i Ryszard Paprocki. 

 
I. Zapoznanie się ze stanem prac związanych z realizacją projektu pod nazwą 
„Uporządkowanie gospodarki wodno-ściekowej gmin leżących w zlewni rzeki 
Czerwona Woda”. 
Wójt Gminy Sulików Jan Hasiuk dokonał wprowadzenia do w/w tematu. W ostatnich 
miesiącach wójtowie gmin realizujących wspólnie projekt wielokrotnie uczestniczyli 
w spotkaniach omawiając problemy, jakie występują na poszczególnych etapach 
przygotowania projektu. Warunki zewnętrzne wykonania tego zadania były zupełnie 
inne w miesiącu grudniu 2005 roku, a inaczej wyglądają w styczniu br. W związku z 
powyższym dzisiaj musimy odpowiedzieć sobie na wiele istotnych pytań, a m.in.: 
� w jaki sposób uruchomić powołaną do życia i zarejestrowaną spółkę „SUPLAZ”, 
� w jaki sposób wprowadzić majątek do spółki „SUPLAZ”, 
� kto ma wystąpić z wnioskiem do Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i 
Gospodarki Wodnej o środki finansowe na dokumentację techniczną. 
„Uporządkowanie gospodarki wodno-ściekowej gmin leżących w zlewni rzeki 
Czerwona Woda” jest jednym z 25 zadań zaplanowanych do realizacji z Funduszu 
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Spójności w latach 2007 - 2013, a zaakceptowanych przez Komitet Sterujący 
działający przy Ministrze Środowiska. 
Aby to zadanie uruchomić konieczne jest posiadanie pełnej dokumentacji technicznej 
oraz pozwolenia na budowę. Są możliwe do pozyskania bardzo duże środki na 
realizację zadania, ale należy też podjąć wiele bardzo trudnych społecznie decyzji. 
Przykładem wielkiej odpowiedzialności za podjęcie się realizacji tego zadania mogą 
być Kowary. Stąd właśnie potrzeba dzisiejszych konsultacji z udziałem radnych z 
Sulikowa i Platerówki, przedstawicieli Wojewódzkiego Funduszu Ochrony 
Środowiska i Gospodarki Wodnej we Wrocławiu, firmy ESKO w Zielonej Górze, 
Dyrektora Biura Związku Gmin Ziemi Zgorzeleckiej oraz Wójtów Gmin Platerówka, 
Zgorzelec i Sulików. Następnie Wójt poprosił Panią Bogumiłę Turzańską – Chrobak 
- Wiceprezes Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej 
we Wrocławiu o przedstawienie sytuacji i możliwości wsparcia ze strony Funduszu 
realizacji tego zadania. 
Pani Bogumiła Turzańska – Chrobak - Wiceprezes Wojewódzkiego Funduszu 
Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej podziękowała za zaproszenie, i na 
wstępie stwierdziła, że spotykamy się nie pierwszy raz i temat jest dosyć dobrze 
znany szerokiemu gronu osób zainteresowanych. W dzisiejszej konsultacji mamy 
odpowiedzieć na pytanie, na jakim etapie jesteśmy i dlatego uważamy, że 
powinniśmy spotykać się i konsultować wszystkie sprawy związane z zadaniem 
kanalizacji. Oczekujemy również, że Związek Gmin Ziemi Zgorzeleckiej jako 
wnioskodawca tego zadania winien wydawać informator społeczny, aby każdy 
mieszkaniec zainteresowanych gmin wiedział, jaki jest cel przedsięwzięcia, na jakim 
obecnie jest etapie, jakie są koszty przedsięwzięcia i jakie konsekwencje wynikają z 
realizacji tego zadania. Taki jest wymóg Komisji Europejskiej i oczekiwania, że 
projekt będzie akceptowany przez wszystkich począwszy od rad sołeckich, zebrań 
wiejskich, mieszkańców po władze gmin. 
Najważniejsze informacje to: 
� zakres realizacji przedsięwzięcia, 
� za jakie pieniądze będziemy realizować, 
� jaka będzie wielkość dotacji z Komisji Europejskiej, 
� jakie będą pozostałe źródła finansowania tego zadania, 
� jak to się przekłada na cenę 1 m3 wody i ścieków. 
Ten ostatni problem jest społecznie najtrudniejszy dla Rad Gmin i mieszkańców. 
Każdy etap prac musi być uzgadniany, konsultowany i zaakceptowany uchwałą Rad 
Gmin. Pani prezes przypomniała generalne zasady obecnie obowiązujące: 
�  wejście Polski do Unii Europejskiej i dostosowanie przepisów prawa do 
standardów UE w zakresie ochrony środowiska przysporzyło nowych obowiązków w 
tym zakresie co  m.in. sprowadza się do faktu, że obowiązuje zasada 
„zanieczyszczający płaci”, 
� polskie prawo wodne mówi, że obywatel ma prawo do korzystania z zasobów 
środowiska naturalnego i nie wnosi opłat, 
� jeżeli korzysta ze zbiorczych urządzeń wodno - ściekowych to w cenie 1m3 wody i 
ścieków muszą być wliczone wszystkie koszty związane z obsługą tych urządzeń, 
jednocześnie kalkulacja ceny za usługę musi być społecznie akceptowalna, 
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�  pokrycie kosztów dostarczania wody i odprowadzania ścieków komunalnych nie 
może przekroczyć  4% dochodu do dyspozycji  na jednego mieszkańca. 
Mieszkańców z mniej zamożnych gmin nie stać na pokrycie pełnych kosztów za 
dostarczanie wody i odprowadzanie ścieków komunalnych. Stąd gminy w takich 
przypadkach stosują dofinansowania. W dużych gminach miejskich najczęściej 
spółki wodno - kanalizacyjne prowadzą dostarczanie wody i odprowadzanie ścieków 
tak, że są na „plusie” i nie generują strat, a w małych gminach, kiedy sieci są 
rozproszone na znacznych obszarach jest trudniej zrównoważyć koszty działalności i 
wpływy. Dochód na jednego mieszkańca liczy się od najniżej zarabiających 
wyłączając bezrobotnych na podstawie zeznań PIT. Projekt nowych wytycznych UE 
na ten temat mówi, że działalność operatorską w zakresie dostarczania wody i 
odprowadzania ścieków komunalnych powinien prowadzić podmiot gospodarczy 
(spółka prawa handlowego) będąca własnością gminy. Po przekazaniu majątku do 
spółki nie gmina będzie zaciągać zobowiązania, lecz spółka i ze swoich 
wypracowanych środków będzie prowadzić dalsze prace modernizacyjne sieci i 
urządzeń. Dodatkowym atutem przemawiającym, aby spółka prawa handlowego 
realizowała projekt jest fakt możliwości odzyskania podatku od towarów i usług 
VAT. W innym przypadku to gminy musiałyby pokryć koszty związane VAT – em, a 
to w znaczącym stopniu utrudniłoby realizację projektu. Gmina może jedynie 
dopłacać do 1m3 ścieków i w jaki sposób to zrobi uzależnione jest od władz gminy. 
Dopłata, którą gmina może przekazać musi być dokładnie skalkulowana i 
uzasadniona. Koszty, jakie generuje spółka muszą być weryfikowane przez gminę, 
która jest właścicielem spółki i ma obowiązek czuwać nad prawidłowym jej 
funkcjonowaniem.  
Projekt „Uporządkowanie gospodarki wodno-ściekowej gmin leżących w zlewni 
rzeki Czerwona Woda” był wskazany przez Ministra Środowiska do funduszu 
spójności na okres finansowania w latach 2004-2006. Niestety projekt ten z powodu 
braku środków nie może być finansowany w tym okresie.Takich projektów jest 89 i 
będą one przygotowane w pierwszej kolejności w następnym okresie programowania 
2007-2013. Nasz projekt jest projektem stosunkowo małym (8700 mieszkańców 
równoważnych w dwóch aglomeracjach). Minister Środowiska zadecyduje jak ten 
projekt będzie realizowany i do której grupy pomocy będzie zakwalifikowany. 
Obecnie dokumentacja techniczna znajduje się w końcowej fazie uzgodnień na 
poziomie województwa. Muszą one być gotowe do realizacji na styczeń 2007 roku. 
Jest to mało czasu. Musimy wykonać projekty techniczne i otrzymać pozwolenie na 
budowę przynajmniej na pierwszy rok realizacji projektu, aby udowodnić naszą 
determinację i pokazać chęć realizacji projektu, a tym samym otrzymać 
dofinansowanie. Cały projekt przewidziany jest do realizacji na 3 lata.  
Dokumentacja była robiona ze środków własnych ZGZZ. Po uzgodnieniach Związek 
Gmin Ziemi Zgorzeleckiej lub spółka wystąpi o udzielenie pomocy do 
Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej na wykonanie 
dokumentacji technicznej w postaci pożyczki, która może być  umarzalna (zgodnie z 
zasadami udzielania i umarzania pożyczek, udzielania dotacji oraz dopłat do 
oprocentowania preferencyjnych kredytów i pożyczek ze środków WFOŚiGW we 
Wrocławiu) po otrzymaniu dofinansowania z UE. 
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Dyrektor firmy ESKO z Zielonej Góry Pan Andrzej Baczmański omówił prace 
wykonane przez jego firmę. Na zlecenie Związku Gmin Ziemi Zgorzeleckiej 
sporządzono studium wykonalności i obecnie jest na etapie końcowym uzgadniania 
szczegółów. Przewiduje się zakończenie uzgodnień w miesiącu kwietniu 2006 roku i 
następnie studium razem z wnioskiem przekazane będzie do Wojewódzkiego 
Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej, gdzie będzie weryfikowane. W 
połowie tego roku ten wniosek trafi do Komisji Europejskiej lub na inną ścieżkę 
realizacji w zależności od decyzji Ministra Środowiska. Od strony technicznej 
sytuacja jest trudniejsza, gdyż gminy nie mają dokumentacji technicznej i pozwolenia 
na budowę. Projekty techniczne winny być wykonane w ciągu bieżącego roku. 
Inwestycja będzie wykonywana w zdecydowanej większości na terenie dwóch gmin. 
Sieć nie dotrze jednak do każdego mieszkańca. Obecnie projekt liczy ponad 100 km 
sieci kanalizacyjnej, jedną oczyszczalnię ścieków i częściowe wodociągowanie. 
Wartość inwestycji wynosi 68 mln złotych. Dotacja będzie na poziomie 85% 
(58 mln), czyli 15% wartości przypada na gminy, to jest ok. 10 mln. Ważne jest 
określenie rzeczywistych cen za wodę i ścieki i jakie koszty poniesie spółka 
„SUPLAZ”. Trzeba wykazać jak je pokryją mieszkańcy gmin, a jaka będzie dopłata 
gminy. Z wyliczeń sporządzonych na potrzeby wniosku do Funduszu Spójności w 
2010 roku metr sześcienny wody i ścieków będzie się kształtował na poziomie 18 zł, 
ale biorąc pod uwagę analizę czynników społecznych na rok 2010 opłatę łączną 
określa się na poziomie 8 zł. W pierwszym okresie działalności spółki SUPLAZ 
będzie duże obciążenie dla budżetów gmin, ale w latach następnych sytuacja ta 
będzie wyglądać już o wiele lepiej. 
Po wystąpieniach przedstawiciela Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska 
oraz firmy ESKO radni zadali następujące pytania: 

a) Radny Robert Starzyński: czego dotyczą zmiany w przepisach prawnych, na 
czym one polegają? 

b) Radny Bolesław Mańczak czy zdąży się z projektami do listopada 2006 roku? 
c) Radny Tadeusz Bednarz prosił, aby w pierwszej kolejności zrobić 

wodociągowanie, a następnie kanalizację w Starym Zawidowie. 
d) Radny Stanisław Cap: czy koszt będzie na poziomie wcześniej 

przedstawianym i jaki będzie koszt przyłącza do budynku? 
W odpowiedziach na zadane pytania stwierdzono, że zmiany przepisów  nie 
zagrażają realizacji projektu i jeżeli projekt jest społecznie akceptowany będzie on 
finansowany. W zależności od decyzji Ministra Środowiska będzie skierowany na 
odpowiednią ścieżkę realizacji. Nie ma zagrożenia z terminami i do połowy roku 
wszystko powinno być przygotowane. 
Wójt Gminy Platerówka Józef Telega dodał, że cena wywozu ścieków wozem 
specjalistycznym kształtuje się w granicach 20-25 zł/m3 i to jest również ważny 
argument, a taka okazja kanalizacji na naszych terenach może się więcej nie 
powtórzyć. 
Wójt Gminy Zgorzelec Kazimierz Janik stwierdził również, że aby pojawili się 
inwestorzy na terenie tych gmin kanalizacja musi być. 
Pan Andrzej Baczmański jeszcze raz wyraźnie stwierdził, że w tym projekcie 
uwzględnione jest wodociągowanie Starego Zawidowa. Wyjaśnił też, że w 
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dokumentacji projektowej będzie uwzględnione podejście kanalizacyjne do 
przykanalika, jego umiejscowienie zależeć będzie od warunków terenowych. 
Natomiast od przykanalika do budynku każdy może wykonać podłączenie na własny 
koszt, będzie ono uzależnione od długości położonej rury. Nie będzie opłat za 
przyłączenie. 
Radny Gminy Platerówka stwierdził, że wykonanie kanalizacji jest niezbędne i nie 
ma innej alternatywy. 
Radny Bolesław Mańczak powiedział, że „nas jako radnych Sulikowa nie trzeba 
przekonywać, ani namawiać do wykonania kanalizacji, tylko trzeba sprężyć się, aby 
wszystkie niezbędne uchwały były podjęte do końca kadencji tej Rady Gminy”. 
Radny Robert Starzyński stwierdził, że radni mają dużo wątpliwości, ale są 
przekonani do konieczności realizacji tej inwestycji, od której nie ma odwrotu. 
Powiedział, że radni obecnej kadencji muszą liczyć się z krytyką oponentów 
„nakręcanych przez jakieś siły” i przyszłych radnych, którzy będą drążyć temat 
kanalizacji. Poprosił Pana Andrzeja Baczmańskiego o potwierdzenie argumentów 
przemawiających za koniecznością budowy kanalizacji i, że nie ma innego 
technicznego rozwiązania najbardziej korzystnego dla gminy. 
W odpowiedzi Pan Baczmański stwierdził, że argumentem przemawiającym za 
realizacją zadania jest fakt, że za 5 lat konieczne będzie uporządkowanie gospodarki 
wodno-ściekowej zgodnie z wymogami i przepisami prawnymi, a także wysokie kary 
naliczane za odprowadzanie ścieków niezgodnie z prawem. Istotnym powodem jest 
również cena określona na poziomie 8 zł za 1m3 (woda+ścieki). Jeśli odstąpi się od 
budowy kanalizacji mieszkańcy będą musieli budować szczelne szamba i zawierać 
umowy z podmiotami wywożącymi ścieki do Czech, Zawidowa lub Zgorzelca za 
cenę trzykrotnie większą. 
Przewodniczący Rady Gminy Franciszek Fleszar podziękował za udział 
zaproszonym gościom i za konsultacje w tak ważnej sprawie, jaką jest gospodarka 
wodno - ściekowa na naszym terenie. 
Podczas tych konsultacji omówiony został również problem wapnowania gleb na 
terenie gminy. 
 
II. Porządek obrad sesji Rady Gminy Sulików : 

1. Przyjęcie protokołu z poprzedniej sesji. 
2. Informacja o pracy stałych komisji Rady Gminy. 
3. Informacja o pracy Wójta Gminy. 
4. Informacja o pracy Przewodniczącego Rady Gminy. 
5. Sprawozdanie z realizacji uchwały nr XX/141/2004 z dnia 29 września 2004r. 

w sprawie uchwalenia programu współpracy Gminy Sulików z organizacjami 
pozarządowymi. 

6. Działalność Rad Sołeckich. 
7. Podjęcie uchwał :  
     � w sprawie zamiany gruntów, 
     � w sprawie likwidacji drogi wewnętrznej, 
     � w sprawie oddania w użytkowanie wieczyste nieruchomości zabudowanej w 
trybie     
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        bezprzetargowym, 
 �  w sprawie nieodpłatnego przejęcia nieruchomości na rzecz gminy, 
 � w sprawie uchwalenia regulaminu utrzymania czystości i porządku na 
terenie     
     Gminy Sulików 

           � w sprawie zmian w budżecie gminy na 2006r. 
     8. Zapytania radnych. 
     9. Zapytania przewodniczących Rad Sołeckich. 
    10. Odpowiedzi na zapytania. 
    11. Odczytanie i przyjęcie wniosków do realizacji. 
    12. Sprawy różne. Komunikaty. 
 
Ad.1 
Protokół z ostatniej sesji przyjęty został jednogłośnie. 
Ad.2 
Radny Robert Starzyński omówił posiedzenie Komisji Budżetu i Finansów z dnia 22 
marca 2006r.                                                                                                    (patrz 
protokół) 
Radny Bolesław Mańczak omówił posiedzenie komisji Społecznej z dnia 21 marca 
2006r. 
                                                                                                              (patrz protokół) 
Radny Edward Czarnota omówił posiedzenie Komisji Rozwoju Gminy z dnia 22 
marca 2006r.                                                                                                     (patrz 
protokół) 
Radny Jacek Staszczuk omówił posiedzenie Komisji Rewizyjnej z dnia 27 marca 
2006r. oraz przedstawił protokół pokontrolny dotyczący harmonogramu wydarzeń 
jakie miały miejsce od chwili spalenia Remizy OSP w Radzimowie do dnia 
zapoznania się z ostatnimi dostarczonym dokumentami.                                   (patrz 
protokół  i protokół pokontrolny) 
Ad.3 
Wójt Gminy przedstawił sprawozdanie z pracy w okresie międzysesyjnym ( zał.4). 
Radny Jacek Staszczuk pytał się o możliwość pozyskania środków na rekultywacje i 
zamknięcie składowiska odpadów w Sulikowie. Wójt odpowiedział, że istnieje 
możliwość uzyskania środków z INTERREG w przyszłym roku na ten cel. 
Ad.4 
Przewodniczący Rady Gminy przedstawił informację o swojej pracy od ostatniej sesji 
: 
� posiedzenie konwentu, 
� udział w zebraniu wyborczym na sołtysa w Miedzianej, 
� udział w posiedzeniu Komisji Społecznej, 
� przyjęcie projektów uchwał i materiałów na sesję, 
� wysłanie uchwał podjętych na sesji lutowej, 
� przyjęcie sprawozdania z realizacji budżetu gminy na rok 2005, 
� korespondencja, 
� przyjęcie dwóch pism od mieszkańców. 
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Ad.5 
Sprawozdanie z realizacji uchwały nr XX/141/2004 z dnia 29 września 2004r w 
sprawie uchwalenia Programu Współpracy Gminy Sulików z organizacjami 
pozarządowymi zostało przyjęte jednogłośnie (zał.5). 
Ad.6 
Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów przedstawił informację z posiedzenia 
swojej komisji dotyczącej nadzoru nad działalnością finansową Rad Sołeckich i 
analizę wydatków w roku 2005 oraz prowadzenia dokumentacji z działalności 
sołectw w kadencji(zał.6). Po przedstawieniu informacji głos zabrali wszyscy obecni 
sołtysi mówiąc o swojej pracy i działaniu Rad Sołeckich. W wypowiedziach 
przewijał się problem składanych wniosków przez sołtysów, które nie są 
realizowane, jak również problem dokumentacji, która jest składana do Urzędu 
Gminy. W odpowiedzi na powyższe problemy Wójt stwierdził, że podstawą 
działalności Rad Sołeckich jest statut sołectwa. Zgodnie ze statutem Rada Sołecka 
winna przechowywać wszystkie dokumenty, dokumentując w ten sposób swoją 
działalność. W sprawie składanych wniosków np. oświetlenie czy drogi to nie ma 
możliwości uwzględnienia powyższych spraw w trakcie realizacji uchwalonego już 
budżetu. 
Wójt Gminy poruszył również problem obecności sołtysów na sesjach, co jest też 
przykładem aktywności i pracy danej Rady Sołeckiej. Na koniec wyjaśnił, że 
sporządzenie planu urządzeniowo – rolnego rozwiąże wszystkie problemy danych 
sołectw. W podsumowaniu tego tematu Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że 
informacja przedstawiona przez komisję budżetową zostanie dostarczona wszystkim 
sołtysom i należy ją przedstawić na zebraniach wiejskich. Podziękował tym 
sołtysom, którzy są bardzo aktywni i uczestniczą w obradach sesji i oni to byli 
organizatorami wielu ciekawych imprez na swoim terenie. 
Ad.7 
Podjęcie uchwał : 

1. W sprawie zamiany gruntów. 
Przewodniczący przedstawił projekt uchwały. 
Uchwała została podjęta jednogłośnie (XXXVII/250/06  zał.7). 

2. W sprawie nieodpłatnego przejęcia nieruchomości na rzecz gminy. 
Przewodniczący przedstawił projekt uchwały. 
Uchwała podjęta została jednogłośnie (XXXVII/249/06 zał.8). 

3. W sprawie likwidacji drogi wewnętrznej. 
Przewodniczący przedstawił projekt uchwały. 
Uchwała została podjęta jednogłośnie  (XXXVII/248/06 zał.9). 

4. W sprawie oddania w użytkowanie wieczyste nieruchomości zabudowanej w 
trybie    
bezprzetargowym. 
Przewodniczący przedstawił projekt uchwały. 
Uchwała podjęta została jednogłośnie (XXXVII/247/06 zał10). 

5. W sprawie zmian w budżecie gminy na 2006rok. 
Przewodniczący przedstawił projekt uchwały. 



 8

Uchwała podjęta została 12 głosami przy 2 wstrzymujących się 
(XXXVII/246/06 zał 11). 

6. W sprawie regulaminu utrzymania czystości i porządku na terenie gminy. 
Radny Robert Starzyński złożył wniosek formalny o odesłanie tej uchwały do 
ponownego rozpatrzenia na komisjach. Uchwała ta wymaga bardzo wielu 
poprawek, o których była już mowa na posiedzeniu komisji budżetowej lecz 
nie zostały one uwzględnione. Wójt Gminy Jan Hasiuk stwierdził, że projekt 
tej uchwały był konsultowany z radcą prawnym oraz nadzorem prawnym 
Wojewody. W głosowaniu, za wnioskiem formalnym było 9 radnych, 
wstrzymało się 3. 

 Ad.8 
Radny Robert Starzyński odczytał notatkę z gazety odnośnie straży i stwierdził, że 
zajmują się oni tylko krytyką radnych. Zabrakło strażaków przy pożarze przy ul.Św. 
Teresy. Prosił Pana Wójta aby uporządkować problem odpowiedzialności za 
bezpieczeństwo pożarowe, uczestnictwa w akcjach strażackich oraz kto może 
uruchomić syrenę i kiedy ona zostanie przeniesiona. 
Radny Tadeusz Bednarz stwierdził, że najpierw należy wykonać wodociągowanie a 
potem kanalizację. Poruszył również problem drogi do Kamieńca. 
Radny Tadeusz Polowy zadał następujące zapytania : 

a) odnośnie obowiązku przedszkolnego od 5 lat, można na to otrzymać dotację 
ale należy  poczynić starania w tym kierunku i można na ten cel zaadaptować 
budynek po szkole w Radzimowie, 

b) czym kierował się Wójt Gminy przydzielając dotacje dla jednostek OSP, 
stwierdził, że za badania strażaków koszty ponosi Urząd Gminy, zapytał 
również o prenumeratę pisma dla strażaków, 

c) dlaczego w budżecie gminy nie uwzględniono środków na odbudowę strażnicy 
OSP w Radzimowie, 

d) jakie są zaległości Kopalni Bazaltu wobec Urzędu Gminy, 
e) kiedy będzie remontowana droga prowadząca przez Małą Wieś Górną i kiedy 

rozpocznie się regulacja rzeki Czerwona Woda, 
f) kto nie dopełnił obowiązku ubezpieczenia strażnicy OSP w Radzimowie, 
g) jakie środki finansowe były przeznaczone na remont budynku Urzędu Gminy, 

Radny Piotr Jankowski poruszył sprawę gnicia obudowy w skrzynkach oraz sprawę 
przepustu koło p.Kozioł. 
Radny Franciszek Fleszar zapytał o środki finansowe na remont w Szkole 
Podstawowej w Studniskach. Remonty te związane są z zagrożeniem bezpieczeństwa 
dzieci i są odpowiednie zalecenia PIP. Na komisjach społecznych w ubiegłym roku 
analizowano powyższy problem i stwierdzono, że w przyszłym roku będą możliwości 
pozyskania środków na ten cel. 
Ad.9 
Sołtys Andrzej Dominikowski – na jakim etapie jest wniosek o przejęcie działki nr 
164. 
Sołtys Jan Jaśkiewicz poruszył sprawę dziur i zniszczonej nawierzchni asfaltowej na 
drodze „serwatkowej”. 
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Sołtys Regina Solska – w ubiegłym roku nie przyjęto wniosku o remont drogi i prosi 
aby podjąć działania na znalezienie środków na ten cel w bieżącym roku. 
Sołtys Zbigniew Maroń – czy będzie nowa nawierzchnia na drodze przez Małą Wieś 
Górną. 
Sołtys Wioletta Rynkiewicz zapytała jak często mają być opróżniane kosze na śmieci 
na przystankach. Podziękowała za dobrą pracę wykonywaną przez firmę pana 
Stanisława Kaszy. 
Sołtys Jan Kolbuch poruszył problem rozjeżdżonych dróg gminnych remontowanych 
2 lata temu. Wnioskował o przydział kamienia w celu uzupełnienia nawierzchni na 
tych drogach. 
Sołtys Andrzej Polowy poruszył sprawę odpływów na cmentarzu komunalnym w 
Radzimowie.  
Ad.10 
Odnośnie zapytań radnego Roberta Starzyńskiego w sprawie straży Wójt wyjaśnił : 
odbyło  się w Sulikowie zebranie sprawozdawczo wyborcze, ale do tej pory nie 
dotarła żadna informacja. W sprawie nieuczestnictwa w pożarze w Sulikowie na 
ulicy Św. Teresy wysłane zostało pismo o wyjaśnienie tej sytuacji i wówczas będą 
wyciągnięte konsekwencje. W sprawie przeniesienia syreny  były wspólne ustalenia o 
przeniesieniu na plac między ul. Dworcową a Nowym Miastem, strażacy zrobią 
postument betonowy a zamontowanie i pozostałe prace wykona gmina. Strażacy 
rozpoczęli działania z wykopami i na tym się skończyło. W sprawie pożaru korzystać 
należy z telefonu 998, a z syreny miejscowej w takich przypadkach może korzystać 
każdy. 
W odpowiedzi dla radnego Tadeusz Bednarza Wójt stwierdził, że jeżeli będzie zgoda  
z Funduszu na jednoczesną budowę oczyszczalni i wodociągu to tak będzie to 
realizowane. Odnośnie jakości wody była już odpowiedź, że woda jest zdatna to picia 
i Wójt nie wie z jakiej jeszcze innej wody mogą korzystać mieszkańcy. Zostanie to 
wyjaśnione. Dokumentacja na wodociąg nie przepadła i razem z pozwoleniem na 
budowę znajduje się w Urzędzie Gminy. 
Na wiele zadanych pytań przez radnego Tadeusz Polowego złożone zostały 
następujące wyjaśnienia :  
� Radny żąda odpowiedzi na piśmie. Zgodnie ze Statutem Gminy , Wójt udziela 
odpowiedzi ustnie. Jeżeli na zadane pytania nie może udzielić ustnej odpowiedzi 
wówczas odpowiada pisemnie. 
� W sprawie przedszkoli każdy może prywatnie podjąć się założenia fundacji i 
prowadzenia przedszkola i można również użyczyć budynku. MEiN nie wprowadziło 
obowiązku przedszkolnego pięciolatków, jest to prowadzone jedynie pilotażowo w 
pięciu województwach. 
� Środki na jednostki OSP zostały podzielone w zależności od możliwości 
prowadzenia działań operacyjnych. Ci co nie działają otrzymują małe środki. Takiego 
podziału dokonał Zarząd Gminy OSP w Sulikowie. Takim przykładem 
operatywności może być brak podjęcia działań przy udzieleniu pomocy Pani 
Klimczyk w Radzimowie. Zagrożenie zostało usunięte dopiero przez jednostkę OSP 
w Studniskach. Ustawa wyraźnie mówi na co można przeznaczyć środki z budżetu 
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gminy i każda jednostka ma umowę w której zawarto  zapisy na co można 
przeznaczyć środki finansowe (Pani skarbnik odczytała odpowiednią ustawę) 
� Odnośnie długów kopalni Wójt na dzisiaj nie wie ile wynoszą, a i ustawa o 
tajemnicy skarbowej nie pozwala mu na udzielenie takiej odpowiedzi. 
� W sprawie drogi Radzimów przez MWG cały czas są monity do Starostwa. 
� Inwestycja na Czerwonej Wodzie ruszy z chwilą pełnego zamknięcia dokumentacji 
i pozyskania środków unijnych. 
� Trudno jest odpowiedzieć na pytanie kto nie dopełnił formalności związanych z 
ubezpieczeniem remizy OSP. 
� W sprawie środków przeznaczonych na remont Urzędu Gminy Wójt przekaże taka 
informację radnemu. 
Na zapytania radnego Piotra Jankowskiego odnośnie przepustu koło p.Kozioł sprawa 
zostanie zbadana. 
W odpowiedzi na zapytania radnego Franciszka Fleszara  Wójt wyjaśnił  że już w 
najbliższych dniach jest planowany objazd dróg na terenie gminy i prosi Radę Gminy 
o wytypowanie 3 radnych do udziału w tej komisji. W sprawie remontu w szkole w 
Studniskach Dolnych po zaleceniach PIPu Wójt spotka się z Panią  Dyrektor i ustali 
jak rozwiązać te problemy. 
W odpowiedziach na pytania zadane przez sołtysów udzielono następujące 
wyjaśnienia : 
Andrzej Dominikowski – Wójt udzieli odpowiedzi. 
Jan Jaśkiewicz – potwierdza się niebezpieczeństwo na tej drodze i należy się tym 
zająć. 
Regina Solska – odnośnie remontu dróg komisja ustali stan faktyczny i wtedy będzie 
przydział kamienia. W sprawie świetlicy utrzymany zostanie ustalony wcześniej 
kierunek działania, a mianowicie budowa nowej świetlicy. 
Zbigniew Maroń – są naciski i monity do Starostwa w sprawie odbudowy 
nawierzchni tej drogi. 
Wioletta Rynkiewicz – odpowiedzi w sprawie opróżniania koszy na przystankach 
udzieli  GZK. 
W sprawie zapytań Jana Kolbucha i Andrzeja Polowego odnośnie dróg Wójt 
stwierdził że sytuacja jest podobna i będą ustalenia po lustracji tych dróg. Sprawa 
cmentarza w Radzimowie będzie poruszona i zostanie to przekazane dla GZK. 
        W ramach repliki radny Tadeusz Polowy upomniał się o odpowiedź w sprawie 
zabezpieczenia drzwi oraz w sprawie braku środków finansowych w budżecie gminy 
na rok 2006 na odbudowę strażnicy. W odpowiedzi Wójt wyjaśnił że środków nie ma 
w budżecie dlatego, że nie było formalnego wniosku w tej sprawie. W takiej sytuacji 
Wójt udzieli każdej pomocy technicznej, a nie ma możliwości przeznaczenia 
środków finansowych na ten cel.  
 
 
Ad.11 
Przewodniczący Komisji Wnioskowej Piotr Jankowski odczytał wniosek złożony 
przez Wiolettę Rynkiewicz w sprawie zabezpieczenia obiektów stwarzających 
zagrożenie życia (typu staw strażacki, zbiorniki wodne, walące się budynki). 
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Wniosek został przyjęty do realizacji. 
Ad.12 
� Następna sesja odbędzie się 26 kwietnia o godzinie 14:00 i będzie poświęcona 
przyjęciu sprawozdania z realizacji budżetu za rok 2005 i  sprawie absolutorium dla 
Wójta. 
� Do końca kwietnia należy złożyć oświadczenia majątkowe. 
� Posiedzenie konwentu 3 kwietnia o godz 1530. 
� 31 marca o godzinie 10:00 odbędzie się szkolenie radnych w sprawie zamówień 
publicznych i finansów. 
Przewodniczący Rady Gminy Franciszek Fleszar złożył wszystkim obecnym 
życzenia świąteczne i na podstawie Art.50 Statutu Gminy stwierdził wyczerpanie 
porządku obrad i zamknął XXXVII sesję Rady Gminy. 
 
 
 
 
 
 
 
Protokołowała 
Halina Tymińska 
 

      
       

 
 
 
  


